
Grønt Rå d Referat af møde d. 20. november, 2023 

På mødet deltog:   Michael Kristensen, Holger Sørensen, Ole Bøgh Vinther, Inge-Dorthe 

Larsen, Henrik Øster, Merete Hammelken, Knud Tybirk, Bjarne Kleis, 

Mogens Wedel-Heinen, Bjarne Manstrup 

Afbud fra:  Jan Kølbæk, Naja Kjærsgård Laursen, Palle Kristensen.  

………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Referat 

 

1. Bemærkninger til referat og udsendt dagsorden 

Ingen Bemærkninger. 

 

2. Meddelelser fra formanden v. Michael Kristensen 

Forvaltningen modtager i denne tid mange henvendelser på grund af den usædvanligt 

store mængde nedbør og de gener, det medfører. 

Teknik- og Miljøudvalget vil i kommende måneder bl.a. behandle følgende emner: 

November 

− Dialogmøde med Samsø Spildevand 

− Landzonetilladelse, ”Molevitten” 

− Forslag til Kommuneplan-tillæg, ”Furden” 

− Forslag til Lokalplan 100 – Industrivej 

− Orientering vedr. Q8 tankanlæg i Kolby Kås 

− Tværkommunalt havsamarbejde: Fælles høringssvar til Havstrategiens indsatsprogram 

− Genfremstilling af sag vedr. vejadgang, ”Bakken”  i Tranebjerg 

Januar 

− Turprogram for Teknik- og Miljøudvalget i 2024 

− Tidsplan og prioritering på planområdet 

− Stavemøde for udvalgte stednavne 

− Kommunal ansøgning om overflødiggjorte bygninger til turismeformål 

− Forslag om aflysning af Lokalplan 75, Energilokalplan 

− Forslag til vandforsyningsplan 

− Orientering vedr. tærskehuse mv. 

− Drøftelse af bopælspligten på Samsø 

Februar 

− Revideret forslag til digeudpegning 

− Forslag til Natura 2000 Handleplaner 

− Klassificering af offentlige veje 

− Forslag til vandløbsregulativ for Sørenden 

Marts 

− Orientering om byggesagsområdet 



 

3. Indkomne punkter til dagsordenen 

Ingen modtaget 

 

4. Status for naturprojekter i Samsø Kommune v. Bjarne Manstrup 

− Det tværkommunale havsamarbejde afholdt Temadag om Skarv d. 9. september. Flere 

af Grønt Råds medlemmer deltog og gav disse tilbagemeldinger:  Det var et godt 

arrangement, emnet var fagligt smalt, flere indlæg var meget ”tekniske” med mange 

faktuelle informationer - og måske vanskelige at kapere for menigmand. 

− De 7 kommuner i samarbejdet vil politisk behandle et fælles høringssvar til 

Havstrategiens indsatsprogram og til den vedtagne Havplan (jf. punktet Meddelelser fra 

formanden). 

 

Projekt BARREEF 

− Kommunens ansøgning er fortsat under behandling i Kystdirektoratet. Etablering af 

revet forudsætter accept fra grundejere nord og syd for projektområdet, da revet kan 

medføre en øget erosion på disse kyststrækninger. Erosionen over 10 år vurderes at 

være mellem 0 og 2,2 meter. Herefter forventes en stabil kyst. Forvaltninger er i gang 

med at indhente denne accept. 

 

Vedligeholdelse af gadekær og vandhuller 

− Der er givet dispensation til oprensning af gadekær i Stavns og Kolby. Analyser af 

sedimentet viser, at materialet er rent og kan udbringes på landbrugsjord. Vi forventer, 

at gadekærene oprenses i december. 

 

Tranebjerg Mose 

− Den sidste meget lille mængde deponeret materiale fjernes så snart, Harpesdal kan 

modtage det. Det forventes at ske i november/december. Herefter har kommunen 

fjernes al deponeret materiale, og der kan arbejdes videre med etablering af 

opsamlingsbassin / vandhul. Når det er etableret, er det fortsat planen at der kan 

foretages en pleje af området ved græsning. Det kan blive et spændende naturområde. 

 

Naturplejesamarbejde med Naturstyrelsen 

− Der er indgået en 5-årig aftale med Naturstyrelsen om pleje af Issehoved. Formålet er 

at fjerne hybenroser, og det vil ske ved målrettet græsning med gutefår. Staten betaler 

alle udgifter, der er forbundet med opgaven. 

  

Nyt punkt i forhold til udsendt dagsorden: Planer for oprettelse af ”Naturpark 

Svanegrunden” – evt. med deltagelse af Samsø Kommune. Der er p.t. etableret et 

samarbejde mellem Odder og Horsens kommune. Grønt Råd har fået en invitation til at 

sende en repræsentant til et indledende møde i Odder. Inge-Dorthe Larsen deltager.  

 

5. Bordet rundt – nyt fra foreningerne 



Samsø Ro-og Kajakklub v. Holger Sørensen. Standeren er strøget for i år, og der er ikke 

aktiviteter p.t. 

Friluftsrådet v. Ole Bøgh Vinther. Der er afholdt kredsbestyrelsesmøde. Oplæg fra DOF om 

biodiversitetskrisen. Et nyt projekt fokuserer på at få skoler til at bygge fuglekasser. 

Samsø Energi- og Miljøkontor v. Inge-Dorthe Larsen. Foreningen (SEMK) har været sponser 

for ”Lokaldysten”, hvor borgerforeninger har konkurreret om en præmiesum på 25.000 kr. 

Klimaudvalget har arbejdet med et forslag, hvor kommunale arealer stilles til rådighed for 

grundejeres kvas og haveaffald. 

Samsø Landboforening v. Henrik Øster. Landbruget er udfordret af perioder med tørke 

perioder med oversvømmelser. Vandingsreservoirer kan både sikre vand til vanding af 

afgrøder og medvirke ti at reducere udledning af kvælstof. Det kan dog være et problem, at 

de kunstige reservoirer bliver omfattet af Naturbeskyttelseslovens § 3 om beskyttede 

naturtyper. 

Danmarks Naturfredningsforening v. Merete Hammelken. DN har afholdt årsmøde med 

oplæg om havmiljø. Foreningen deltog i arrangementet ”Lys i Mørket” med oplæg om 

Tycho Brahe og om astro-fotografering efterfulgt af en mørkevandring med lysende morild. 

Økologisk Samsø v. Knud Tybirk. Foreningen har udvidet aktiekapitalen med 200.000 kr. 

Der arbejdes fortsat på at finde en forpagter til jorden i Kolby. Foreningen har et 

samarbejde med RUC vedr. en EU-projektansøgning om fællesejet jord. Der afholdes en 

høring på Christiansborg med emnet, ”Hvem skal eje jorden?” 

Samsø Jagtforening v. Bjarne Kleis. Intet nyt fra foreningen. 

Dansk Ornitologisk Forening v. Mogens Wedel-Heinen. Naturstyrelsen har fokus på 

kystnatur, og der gennemføres mange fugletællinger. Oktober-tællingen i Stavns Fjord 

resulterede i 30 arter primært svømmefugle, vadefugle/viber. Der er fortsat hvide hejre 

ved fjorden – 2 silkehejrer og 7 sølvhejrer. 

Naturafdelingen v. Bjarne Manstrup.  Naturskolen medvirkede i Event ”Lys i mørket” med 

et familiearrangement d. 3. november. Afdelingen forventer at sælge 60 slagtelam til 

udenøs opkøber. Der er solgt en avlsvædder til Skarø og der leveres en besætning på ca. 20 

dyr til privat græsning på Eskeholm. 

Der ansættes ny leder i Naturafdelingen pr.1. januar 2024. Afskedsreception afholdes på 

Naturskolen d. 13/12 kl. 14.00-16.30. Grønt Råd vil blive inviteret. 

 

6. Eventuelt 

Knud Tybirk lagde op til drøftelse, om Samsø menighedsråd skulle tilbydes en plads i Grønt 

Råd. Det vil i givet fald være en beslutning i Kommunalbestyrelsen jf. kommissoriet for 

Grønt Råd. 

 

Næste møde i Grønt Råd forventes afholdt d. 11. marts kl. 15.00. 

 

 

Ref. Bjarne Manstrup 
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